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' ^ reel meie ajal on öeldud
“  paljude lugupeetud õpe

tajate kohta: «Tema ju vana 
seminarist!» See tiitel on tä
histanud väga mitmekülgsete 
teadmiste ja huvidega, teo-' 
võimsat ja kohusetundlikku, 
kutsumusega koolmeistrit. 
Niisugust, keda kunagi maa 
soolaks hakati nimetama.

Viimane vastuvõtt Tartu 
Laia tänava seminari oli 1946. 
aastal. õpetajate vajadust 
peegeldas see, et avati neli 
paralleelklassi, eelnevad kur
sused olid kindlasti väiksemad. 
Aga kustkohast saaks seda 
täpselt teada? Kuskil peaks 
olema kauaaegse Tartu kooli
mehe Ain Nurga koostatud kä
sikiri sellest Õpetajate koolist 
aastail 1928—1978, mis võiks 
ükskord ka trükki jõuda. 
Armastuse ja täpsusega pani 
Ain Nurk selle kooliloo kok
ku Tartu Pedagoogilise Kooli 
150. aastapäevaks, nüüd on 
kätte jõudnud 160., tähista
mine algas eile.

Meie peda
googikakooli 
niiöelda esi
ajalugu on kir
jas 528-lehe
küljelises raa
matus «Tartu 
Õpetajate Se
minar 1828—
1928», vilist
laskogu väl
jaandes, «Pos
timehe» trükk 
1929. See si
saldab ka ena
miku õppejõu
dude ning vi
listlaste pildid, 
samuti lühi- 
elulood, õppe
plaane ja
programme, 
seoseid ülikoo
liga, huvita
vaid meenutu
si muutunud 
aegadest ja 
ajamuutustest 
saja aasta kes
tel. Teost on 
olnud võimalik 
leida antikva
riaadist.

Sada .kuus
kümmend aastat 
tagasi oli Riia 
tänava lõpp seal, 
kus praegu 4. 
keskkooli kõrval asub ülikooli 
õppehoone. See osteti parun 
Ungern-Sternbergilt saksa õppe
keelega' Tartu I õptetajate Semi
narile. Nelikümmend viis aastat 
hiljem rajati siia ka eestikeelne 
seminar vallakooliõpetajate tarvis, 
kuid äge venestuspoliitika sulges 
nii need kaks kui teised mujal 
Eestimaal. Laiale tänavale osteti 
kena maja, mille seinale kinnitati 

! nimi «y^HTe^bCKaH ceMHHapHfl»,
see püsis 1918. aastani. Kool oli 
kogu aja mitme tuule käes: bai- 

i tisaksa, vaimulike, tsaari-vene
tahtmiste tõugata. Igaüks nõudis 
oma keelt otseses või kaudses 
tähenduses. Rahvas ootas aga 

j koolmeistrilt juhatust. Eesti Õpe
tajate Keskliit Tartus võttis käsile 
uue, eesti seminari avamise. See 
koos harjutuskooliga püsiski 
Laial tänaval kuni Õpetajate Ins
tituudi sündimiseni 1947. aastal 
kommertsgümnaasiumi majas Sal
me 1a (koos Karlova mõisahäär- 
beriga ühiselamuks). Kui 7-klassi- 
lise kooli õpetajaid arvati jätku
vat, taandati kuueaastane instituut 
nelja-aastaseks pedagoogiliseks 
kooliks (1955).

Oli neil seminaridel (lad. 
puukool, taimelava) eri aega
del küll eri valitsus, kuid neis 
range korraga õppeasutustes 
kujunes eesti haritlaskond, nä
gi selgelt oma progressiivset 
ülesannet. Iseloomulik on see, 
mida ütleb näiteks Tartu pen
sionil õpetajate klubi vanim 
liige ARTUR KINK: «Kui
läksin pärast seminari lõpeta
mist Kongutasse tööd otsima, 
küsis vallavalitsus, mida oskan. 
Kas võin laulukoori juhatada, 
näitemängu õpetada ja muud 
sarnast. Et vastasin jaatavalt, 
sain koha. Tegime koolipidu
sid, saime raha ning rajasime 
raamatukogu, ostsime koolile 
üht-teist, abistasime õpilasi
õppetarvete, jalanõude, riie
tega. Asutasin kohaliku hari
dusseltsi, mis kooli ja kultuu
rielu toetas. Oskusi viisin kaa
sa seminari spordi- ja male
ringist ning elu läks maal 
käima.»

VALVE REHEMA, pensionil 
õpetajate koondise esinaine,

O
meenutab, et seminar andis 
nii vaimse kui füüsilise töö 
oskuse. Aiatöögi valmistas et
te maaleminekut, käsitöö õppe
vahendite valmistamist, isegi 
raamatute köitmist. Nende 
kohustuste üle siis ei nurise
tud. Rõhk oli korrektsel suht
lemisel. «Jüri Parijõgi pakkus 
neidudele alati istet, kui vaja, 
rääkis nendega seistes. Meie 
klassis oli kolmandik poisse, 
kes võisid eeskuju saada mees
õpetajatelt, nagu Feliks Kib- 
bermann, Jaan Port, Arvo Le
his, Voldemar Kliimand, Juhan 
Püttsepp. Mehi jätkus veel 
õpetama ja õppima.»

Ühistunnet sisendas suhte
liselt väike kool, neli klassi, 
igaühes 30—35 õpilast, õhtu
poolsed tunnid muusika või 
kõnetehnikaga, õpilastuba 
mängudega, oma ajakiri «Ku
ma», mis oli rajatud illegaal
selt venekeelse seminari lõpul 
ja millele agaralt kaastööd 
tehti, väljasõidud loodusesse, 
tihti koos oma algkooliga.

LAINE USTAV on praegu 
Tartu pedagoogikakooli ainus 
seminarist; ta kannab edasi 
seda algkooliõpetajatele esita
tavat nõuet:, sa  p e a d  
l a u l m a ,  p i l l i  m ä n g i 
ma, m u u s i k a t  t u n d m a .  
Ja ta on veendunud, et õpe
tajate kooliga koos peab ela
ma harjutuskool, nagu oli va
rem. Lapsed tõmbavad tule
vasi õpetajaid ligi. «Tulevane 
õpetaja saab hea ainult siis, 
kui ta mõistab, et õpetaja ol
les pead oma käitumist hästi 
kontrollima, pead tegema kõi
ke võimalikult paremini tun
dega, et see on su k o h u s .  
Nii õpetati meile.»

Praegune baaskool asub 
kaugel, üle jõe. 12. keskkooli 
direktor VALTER JOHAN
SON, kes instituudi üliõpilase
na andis oma esimesed prak
tikatunnid teispool Karlova 
parki 7. keskkoolis, tunneb 
end nüüdsete praktikantide 
ees võlglasena.

«Kool on ülearu suur, nooru
ke pioneerijuht tuleb siia töö
le — upub ära. Ei saa öelda, 
et poleks kohusetunnet, 
töökust või südamlikkust. Aga 
ei saa võrrelda väikesse alg
kooli minekuga. Peame noori 
kolleege mõistma ja aitama. 
Veel ärgem unustagem, et 
tänaste laste nõudlikkus on 
hulga suurem kui kunagi va
rem.»

Wstusime enne juubelipäe- 
vi oma koolis koos ning 

kiitsime igaüks oma aega. Kül
lap olime siis osanud võtta 
sealt mis meeldiv. Kas just 
kõik kiitma jäid, aga enamik 
küll. Seda kinnitas instituudi 
lõpetanu Eesti NSV teeneline 
õpetaja AINO JUHKAM: 
«Saime kutsekindluse, tahte 
õpilastega veel pärast tunde 
töötada. Koolirõõmu tundsin 
siin ka ajalooõpetaja olles. 
Eeskujuks olid mu õpetaja 
Helga Kurm, tema isa, harju
tuskooli direktor Karl Anton. 
Arvan, et eeskujud on iga
ühel. Liitnud on meid kind
lasti ühine tee — õpetajaks 
saamise ja olemise tee.»

Tartu Pedagoogilise kooli 
47 Õpetaja seas on 12 vilist
last. Instituudi algpäevil õpe-

!}1 198$
tajaks tulnud, nüüdne teene
line õpetaja ja TRÜ dotsent 
HELGA KURM on jäänud rii
gieksamikomisjoni esimeheks 
siiani. Tema hinnang: praegu
sel kujul on kool arenenud, 
õpetajate ettevalmistus süve
nenud eriainete metoodikas, 
pedagoogilises psühholoogias, 
erialase kirjanduse, teooria 
tundmises ja kutse-eetikas. 
Seda kinnitasid siit läinud 
noored õpetajad Kaja Vornik 
(12. kk.), Kaie Kubri (7. kk.i 
ja Silja Kasekamp, muusika
osakonna lõpetanud lasteaia- 
kasvataja.

Huvitav on lugeda lig i seitse
kümmend aastat tagasi seminaris 
õpetatud aineid: kõik üldained
m uidugi koos m etoodikaga, aga 
veel d idaktika, psühholoogia, f i
losoofia, loogika, eetika, ko o lite r
vishoid ühes karskusõpetusega, 
kodaniku- ja majandusteadus, aia
töö  ja majapidamise õpetus jne. 
Vabatahtlik  aine usuõpetus, va
litavad ained rühmatööna. Eks
perimentaalse psühholoogia la

bor rajati semi
naris enne kui 
ü likoo lis , tegut
ses enesekasva
tuse rühm. Lõpe
tanute hulgas 
püsis veel tih ti 
meeste ülekaal. 
(Naised tu lid k i 
alles eesti semi
nari.) Sisseastu
misel o li valik 
karm, kasutati ka 
intelligentsus- 
teste, küsitleti 
vanemaid. Soo
vijatest võeti 
kahekümnen
da il aastail vas
tu 40— 50%. See 
o li tasuta kool, 
ka pärast sõda 
meelitas meid 
siia o lu lise lt 
stipendium.
Om eti jäädi 
ametisse paigale.

Pärast insti
tuuti kadusid 
poisid, kaua 
aega puudus 
konkurss.
Nüüd võidakse 
jälle valida 
ning direktor 
AUGUST SO- 
LO on leidnud 
kooli ajaloost, 

et, ikka pole üks viiendik 
vastuvõetutest lõpetanud, õpe
tajaks ei tohikski saada ker
gelt. Ise hindab ta seda kooli
tüüpi nii: «Kui ma poleks Vil
jandist tugevat metoodikat 
saanud, siis poleks mul hooli
mata kõrgharidusest seda siia
ni. Õige on algkoolide tarvis 
seda süsteemi edasi arendada 
ja mitte teha meist kellegi fi
liaali nagu hilisminevikus 
meie seljataga otsustati. Las 
olla keskerikool, aga harjutus
kool lähedal. Paljud on hiljem 
õppimist, jätkanud.»
HP ärtu pedagoogikakool on
*  Liidus üks umbes viie

sajast. Paremate hulka kuu
lub eelkõige sellega, et tema 
vilistlased oma tööd ei jäta. 
Üleliidulistel nõupidamistel 
ja kaugemate koolide külasta
misel on direktoris ikka suu
renenud tänutunne oma õpe
tajate ja õpilaste vastu. Või 
laulupidudele minekul, või 
kohtumistel Moskva, Lenin
gradi, Riia, Vilniuse, Klaipeda 
sõsarkoolidega.

Tähtsaim on see, et küsit
luse andmeil jäävad koolid 
siin kasvanud lastelähedaste 
õpetajatega rahule. Kaheksan
dast tulnud õpivad neli, kesk
koolist kaks aastat kas alg
klasside õpetajaks pluss va- 
nempioneeri juhiks, muusika
õpetajaks kaheksaklassilises 
või lasteaia muusikakasvata
jaks. Stipendium 37, hästi õp
pijatel 25% juures, väga hea
del 50%. Üks 80-rublane on 
üleliiduline ametiühingustipp, 
koolisiseselt määratakse se
mestrite kaupa üht Anveldi- 
nimelist stipendiumi ning 
preemiaid.

Täna on peamine, et 
Õpetajad ja õpilased tööta
da tahavad, oma kooli armas
tavad. Et laulavad neli nais
koori, mängivad klaverid ja 
akordionid (kohustuslikud 
oskused!), rahvamuusikaan
sambel ning tüdrukute puhk
pilliorkester. Täna on eri soov 
see, et noormehed järgmiseks 
juubeliks tagasi tuleksid.

Eile avati kooli ees aukivi 
Õpetajale.

ELLI ZIMMER
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